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a r m a n m e l i . i r وضعیت استانداران در دولت رئیسی چگونه است؟ 
 استانداران؛ كوچ كرده 

از دستگاه نظامي يا قضايي
گفت وگــو

علی محمد نمازی در گفت و گو با »آرمان ملی«:
نشست رئيس جمهور با احزاب اصلاح طلب؛ 

رويكرد عقلاني
  اداره کشور با یک جناح ممکن نیست

تا امروز استانداران سید ابراهیم رئیسی در ۲۹ 
استان انتخاب شدند. بخش عمده آنها در روزها و 
هفته های گذشته انتخاب شده بودند و چند نفر 
باقیمانده هم در روزهای اخیر انتخاب شدند؛ هرچند 
در دو استان کرمان و کرمانشاه هنوز استانداران دولت 
روحانی بر سرکارند و ظاهرا رئیسی عجله ای در تغییر 
آنها ندارد. در این گزارش، به ۲۹ استاندار دولت نگاه 
می کنیم و سوابق آن ها را بررسی می کنیم تا ببینیم 
رویکرد ابراهیم رئیسی در انتخاب استانداران به چه 
صورت بوده است. نکته مهم درباره انتخاب استانداران 
این است که ظاهرا قرار است آنها با کمترین اختیار 
در استان ها حضور داشته باشند؛ چه آنکه از یکسو در 
هفته های گذشته نامه ای از سردار وحیدی خطاب به 
استانداران منتشر شد که در آن اعلام شده بود هیچ 
انتصابی بدون هماهنگی و تایید وزیر کشور نباشد. از 
سوی دیگر سفرهای استانی پی درپی نشان می دهد 
عمده تصمیم ها قرار است در هیات دولت گرفته شود، 

نه در استانداری ها.
  حضور چشمگیر نظامیان 

در تاریخ ۴۳ ساله جمهوری اسلامی، هرگز زنان 
در استانداری ها به کار گرفته نشدند. همچنین با 
وجود اینکه اهل سنت در استان های کردستان 
و سیستان وبلوچستان اکثریت مردم را تشکیل 
می دهند، اما تا امروز هیچ استاندار اهل سنتی هم 
در جمهوری اسلامی انتخاب نشده است. ابراهیم 
رئیسی هم در این زمینه سنت شکنی نکرد و همان 
رویه را ادامه داد. محمود احمدی نژاد یک بار در دولت 
خود با معرفی وزیر زن، نام تنها رئیس جمهوری 
که از زنان در وزارت بهره برده اند را به نام خود زد و 
همچنین دیدار ها و حمایت های مولوی عبدالحمید 
از روحانی، زمزمه استفاده از اهل سنت را در کابینه 
افزایش داده بود، اما درنهایت این اتفاقات رخ نداد. 
با توجه به دیدگاه های غالب در دولت رئیسی بعید 
است او یا سردار وحیدی در تغییرات دو سه استان 
باقیمانده، استاندار زن انتخاب کنند؛ چنانچه رئیسی 
در معرفی وزرا چنین نکرد و تنها در معاونت زنان 
یک زن انتخاب کرد که احتمالا اگر می شد، آن را 
هم مرد انتخاب می کردند. قابل پیش بینی بود که 
ابراهیم رئیسی در کابینه خود از تعداد قابل توجهی 
از فرماندهان سپاه استفاده کند. حالا از ۲۸ استاندار 
منصوب شده در دولت ابراهیم رئیسی، ۸ نفر سابقه 
حضور در سپاه را داشته اند. در بوشهر، آذربایجان 
شرقی، چهارمحال وبختیاری، خراسان رضوی و 
قم، به ترتیب احمد محمدی زاده، زین العابدین 
رضوی خرم، غلامعلی حیدری، یعقوب علی نظری 
و سید محمدتقی شاهچراغی به استانداری رفته اند 
که همگی پیش از این از فرماندهان سپاه بوده اند. 
در استان هرمزگان مهدی دوستی استاندار شده 
که پیش از این در قرارگاه خاتم حضور داشت و البته 
نظامی محسوب نمی شود و صرفا در نهاد نظامی در 
بخش های فنی و مهندسی کار کرده است. در استان 
مازندران و همدان نیز از نظامیان سابقی استفاده 
شده که در زمان جنگ، جانباز و اسیر شده بودند. 
در میان نظامیان انتخاب شده، هیچ استانداری از 
ارتش و نیروی انتظامی دیده نمی شود و این هم 
قابل پیش بینی بود که با حضور سردار احمد وحیدی 

نظامیان از سپاه باشند.
 اعضای ستاد رئیسی

ابراهیم رئیسی، تعداد زیادی از اعضای اصلی 
ستاد های انتخاباتی خود را به عنوان استاندار منصوب 
کرده است. البته پیدا کردن همه این افراد کار دشواری 
است، چون بسیاری از احکام ستاد های انتخاباتی، در 
فضای مجازی منتشر نمی شوند، اما با این وجود، 
باز هم اعضای موثر ستاد های انتخاباتی ابراهیم 
رئیسی، چشمگیر هستند. هشت نفر از ۲۸ استاندار 
رئیسی، از افرادی بودند که در ستاد های انتخاباتی 
او نقش اصلی را داشتند؛ حامد عاملی، استاندار 
فعلی اردبیل و برادرزاده امام جمعه این شهر، رئیس 
ستاد ابراهیم رئیسی در اردبیل بود. در اصفهان هم 
سیدرضا مرتضوی رئیس ستاد ابراهیم رئیسی، در 
این مسئولیت قرار گرفته که به خاطر حوادث چند 
روز گذشته، مورد توجه افکار عمومی هم قرار گرفته 
است. در استان زنجان هم محسن افشارچی به عنوان 
استاندار انتخاب شده که ریاست ستاد رئیسی را 
در استان زنجان بر عهده داشته است. البته مهدی 
دوستی هم در ستاد رئیسی سخنگوی ستاد انتخاباتی 
بود. به جز این سه نفر، جواد قناعت هم ریاست ستاد 
ابراهیم رئیسی را در مازندران در سال ۹۶ بر عهده 
داشت. او البته به جای مازندران، به استانداری 
خراسان جنوبی رفته است. محسن منصوری، معاون 
استان های ستاد رییسی بود که در هنگام ثبت نام 
انتخابات نیز در کنار رئیس جمهور فعلی قرار داشت. 
او استاندار تهران شده است. مهران فاطمی، استاندار 
یزد نیز در زمان انتخابات، سخنگوی ستاد ابراهیم 
رئیسی در یزد بود. استاندار لرستان، فرهاد زیویار، 
رئیس ستاد سحر ابراهیم رئیسی بود و در نهایت 
محمدهادی ایمانیه از اعضای موثر ستاد سلامت 
ابراهیم رئیسی بود که حالا استاندار فارس شده است.

 از قوه قضائیه تا استانداری
آیت ا... ابراهیم رئیسی، تعدادی از نیرو های قوه 
قضائیه را با خود به دولت برده است. بیشترین سهم، 
مربوط به سازمان بازرسی کل کشور بوده که ابراهیم 
رئیسی ده سال خود ریاست آن را بر عهده داشت. 
حسن درویشیان ریاست سابق سازمان بازرسی در 
دولت ابراهیم رئیسی، حالا ریاست دفتر بازرسی ویژه 
رئیس جمهور و نیز نماینده ویژه رئیس جمهور برای 
هماهنگی، پیگیری و اجرای نقشه ملی پیشگیری و 
مقابله با فساد در دستگاه های اجرایی را برعهده دارد.  
در چهار استان کشور، نیرو های سابق قوه قضائیه به 
عنوان استاندار انتخاب شده اند که در دو استان، افراد 
معرفی شده، سابقه حضور در سازمان بازرسی کشور 
را دارند. در کهگیلویه وبویراحمد، سیدعلی احمدزاده 
به عنوان استاندار انتخاب شده که پیش از این، معاون 
سازمان تعزیرات حکومتی کشور، رئیس بازرسی قوه 
قضائیه و معاونت شورای حل اختلاف کشور را بر عهده 
داشته است. در استان گلستان، علی محمد زنگانه 
مشاور معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه 
قضاییه به عنوان استاندار کار خود را شروع کرده است. 
در مازندارن، سید محمود حسینی پورنوری که پیش 
از آن، معاون دادستان کل کشور و قائم مقام سازمان 
بازرسی کل کشور بوده، در مسئولیت استانداری قرار 
گرفته و در استان مرکزی هم فرزاد مخلص الائمه 
معاون برنامه ریزی و امور مجلس سازمان بازرسی کل 

کشور به عنوان استاندار معرفی شده است.

گزارش

آرمان ملی: بعد از انتخابات خرداد 
1۴00 شاهد یکدست شدن قوا و تسلط 
کشور  کلان  مدیریت  بر  اصولگرایان 
هستیم، چنین وضعیتی طبیعتا فرصت 
است  اصلاحات  جبهه  برای  مناسبی 
تا با بازنگری در ساختار و شعارهایش 
باردیگر پشتوانه مردمی خود را به دست آورد و با این پشتوانه 
وارد رقابت های انتخاباتی شود. البته این شعار همواره در 
بین اصلاح طلبان داده می شده که باید به  نقد درونی و 
آسیب شناسی جریانی بپردازیم و روند نوسازی و پالایش در 
جریان اصلاح طلبی را پیش بگیریم اما آنچه مشخص بوده در 
عرصه عمل چیزی در این خصوص از اصلاح طلبان ندیده ایم. 
به نظر می رسد که اصلاح طلبان اگر می خواهند همچنان محور 
مطالبات مردم بمانند و جریان سیاسی نخست  و پیشرو جامعه 
لقب بگیرند باید نوعی بازنگری در رویکردها، را در راهبردها 
و گفتمان های خود داشته باشند. در این راستا برای بررسی  
حال و روز جبهه اصلاحات و احزاب اصلاح طلب ، ارزیابی 
عملکرد دولت طی 100 روز گذشته و  سایر تحولات سیاسی، 
»آرمان ملی« با علی محمد نمازی، فعال سیاسی اصلاح طلب 

به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
جریان  در  سیاست ورزی  و  بازسازی  روند   
اصلاح طلبان را بعد از انتخابات 1400 چگونه ارزیابی 

می کنید؟
بعد از انتخابات برخلاف انتظار به خاطر شکاف و انشقاقی 
که در جریان سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
در جبهه اصلاحات در مورد ورود یا عدم ورود به انتخابات 
به وجود آمده بود، احزاب اصلاح طلب مشغول بازسازی و 
تجدید سازمان خودشان هستند. در خصوص حزب کارگزاران 
شورای مرکزی به خوبی هیات رئیسه و دبیرکل را انتخاب کرد 
و کار خود را به طور جدی آغاز کرده است و برنامه ریزی های 
خوبی برای پیشرفت خود حزب و ایفای نقش لازم در عرصه 
سیاسی کشور در پیش رو دارد. همچنین حزب اتحاد ملت 
ایران  با برگزاری مجمع عمومی خود، شورای مرکزی جدید و 
دبیرکل جدید خود، خانم آذر منصوری را انتخاب کرده  است. 
بقیه احزاب جبهه اصلاحات هم همین روند را طی می کنند و 
جبهه اصلاحات این گونه نشان داده که تصمیم دارد در عرصه 
سیاسی کشور حضور فعالی داشته باشد تا بتواند نقش خودش 
را ایفا کند و امیدواریم که حاکمیت هم به ضرورت وجود 
احزاب قوی و فراگیر در صحنه و عرصه سیاسی پی برده باشد 
و کمک کند احزاب بیشتر از گذشته فعال بشوند و کمک کنند. 
ظاهرا نشست آقای رئیسی با مدیران روزنامه ها و رسانه هایی 
نزدیک به جناح چپ و جریان اصلاحات خبر خوبی است که 
ان شاءا... آقای رئیسی می خواهد به موضوع احزاب توجه کند 
و از آمادگی این ها برای پیشبرد کار دولت بهره ببرد. با فضایی 
که من مشاهده می کنم آینده خوبی برای احزاب عضو جبهه 
اصلاحات وجود خواهد داشت. به یاری خداوند کشور دارد به 
سمتی می رود که ان شاا... انتخاباتی رقابتی و منصفانه برگزار 

شود و احزاب حضوری فعال در آن داشته باشند.
  آقای رئیسی شعار دولت فرا جناحی داد ولی در 
عمل بیشتر شاهد رویکردهای دیگری هستیم، تحلیل 

شما چگونه است؟
آقای رئیسی قولی که داده بود که در دولت سیزدهم 
فراجناحی عمل خواهد کرد، قطعا انتفاق نیافتاده است. اما با 
همین نشستی که انجام گرفته، امیدواریم پی به این موضوع 
برده باشد که از اصلاح طلبان در پیش برد و پیشرفت امور کمک 
و یاری بگیرد. چون اگر می خواهیم کشور را خوب اداره کنیم 
نمی شود اصلاح طلبان را کنار گذاشت. تجربه ثابت کرده است 
که این کار درستی نیست و امیدواریم ان شاا... آقای رئیسی 

بیش از گذشته به فکر عملکرد فراجناحی باشد.
  عملکرد دولت را در این مدت که از شروع کار آن 

گذشته چگونه ارزیابی می کنید؟
در یادداشت هایی که قبلا منتشر کرده ام با آمار و ارقام 
نشان داده ام که دولت در صد روز گذشته عملکرد ناموفقی 
داشته است. به عنوان نمونه وعده داده شده که دولت سیزدهم 
سالی یک میلیون واحد مسکن خواهد ساخت اما در این مدت 
عملکرد مشخصی برای تهیه یک میلیون واحد مسکونی در 
سال از دولت مشاهده نشده است. در حوزه اشتغال هم نرخ 
اشتغال نه تنها بالا نرفته بلکه کاهش هم یافته است. بارها 
در مورد معیشت مردم صحبت شده و وعده بهبود وضعیت 
معیشت مردم داده شده اما در عمل سفره مردم در این 
مدت لاغرتر و کم رنگ تر شده است و مردم از لحاظ معیشت 
درتنگنای بیشتری قرار دارند. عملا دولت نسبت به وعده هایی 

که به مردم داده ناموفق بوده است.
برای آسیب شناسی درون   جریان اصلاحات 
جریانی و بازیابی سرمایه اجتماعی برای بازگشت به 

قدرت باید چه اقداماتی انجام دهد؟ 
من معتقدم جامعه محوری در احیای جریان اصلاحات 
بی اثر نیست. هر تشکل سیاسی که بتواند اذهان مردم را 
نسبت به عملکرد و اهداف و برنامه های خود روشن کند، 
می تواند نظر مخاطبان خود و مردم را بیشتر جلب کرده و 
آنها را به خود مایل کند. مساله مهم برای اینکه یک تشکل 
سیاسی احیا شود این است که به فلسفه وجودی تشکل های 
سیاسی توجه کند. این مهم ترین عامل برای احیای یک جریان 
سیاسی است. فلسفه وجود احزاب و جامعه اصلاح طلبان که 
مجموعه احزاب این جریان است، سهیم شدن در قدرت است. 
تا این زمینه فراهم نباشد، احزاب اصلاح طلب نمی توانند به 
کار خود در استاندارد جهانی و بین المللی ادامه دهند. باید 
زمینه سهیم شدن در قدرت برایشان فراهم شود و تا این امر 
محقق نشود می توان با جامعه محوری و توجه به طرفداران و 
مخاطبان توجه بخشی از جامعه که هنوز نرفته و ریزش نکرده 
را حفظ کرد اما نمی توان آن بخشی که رفته را برگرداند. البته 
در خصوص نقش اصلاح طلبان در فراهم کردن زمینه سهیم 
شدن در قدرت باید بگویم که در این زمینه نقش اصلی به عهده 
حاکمیت است. حاکمیت باید به سوی برگزاری انتخابات آزاد، 
رقابتی و منصفانه برود. هر گاه به این سمت برویم می توان گفت 
که زمینه رونق گرفتن احزاب هم فراهم شده است. یک نظام 
دموکراتیک به تشکل های سیاسی نیاز دارد و مردم هم برای 
فعالیت در عرصه سیاسی نیاز دارند که تشکل های سیاسی به 

عنوان مرجع، حضور داشته باشند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: دور هفتم مذاکرات 
احیای برجام از ۸ آذر در هتل کوبورگ وین در حال برگزاری 
است و طرفین برجام برای رسیدن به توافقی جامع و 
مشترک در حال تلاش هستند. در همین راستا طی روزهای 
گذشته در میانه مذاکرات، کارگروه رفع تحریم های ظالمانه 
و غیرقانونی آمریکا و کارگروه هسته ای در سطح کارشناسی 
تشکیل شده که با توجه به ماموریت کارگروه ها به راهکارها 
و راه حل هایی برای حل مسائل اختلافی در مذاکرات 
بپردازند.  این در حالی است که طی پنج شنبه و جمعه نیز 
این مذاکرات ادامه پیدا کرد و طرفین راهکارها، برنامه ها و 
متون پیشنهادی خود را برای رسیدن به توافق ارائه کردند.  
با این حال مذاکرات احیای برجام بعضا نیز دست خوش 
برخی جریان سازی های رسانه ای از سوی صهیونیست ها 
قرار گرفت و جوسازی ها تا جایی پیش رفت که برخی اخبار 
در روز مذاکرات به این سمت رفت که هیات های آمریکایی 
و اروپایی پنجشنبه به پایتخت هایشان باز می گردند و روند 
مذاکرات مثبت نیست اما ظاهرا طرف های مقابل این 
جوسازی ها را جدی نگرفتند و مذاکرات در سطوح سیاسی 
و کارشناسی به طور دو جانبه و چندجانبه ادامه پیدا کرد. 
چنانکه وزارت امور خارجه روسیه نیز با انتشار بیانیه ای 
بر لزوم بازگشت سریع به چارچوب اصلی توافق هسته ای 
تاکید کرده و گمانه زنی ها مبنی بر در بن بست به سر بردن 
مذاکرات وین را رد کرد.  در بخشی از این بیانیه آمده است: 
»کسانی که ادعا می کنند ما در یک بن بست قرار داریم، 
اشتباه می کنند.« گرچه این پایان ماجرا نبود و اعضای برجام 
همچنان به تلاش های خود برای کاهش اختلافات و افزایش 
نقاط اشتراک تلاش کرده و می کنند. در این میان هر چند 
طرفین مذاکرات را سازنده و رو به جلو عنوان می  کنند اما به 
اذعان همه طرفین مذاکرات به کندی پیش می رود چرا که 
هر چند ایران متون ارائه شده در ۶ دور قبلی مذاکرات را صرفا 
پیش نویس سند خوانده اما اطلاعات رسیده حاکی است که 
کشورهای غربی حاضر در مذاکرات که پیش از شروع دور 
جدید بر ضرورت پیگیری پیش نویس های اولیه در شش دور 
مذاکره قبلی تاکید داشتند، خود هنوز هیچ گونه ابتکاری را 
روی میز مذاکرات قرار نداده و عملا باعث کُند شدن روند 
مذاکرات شده اند. همین عدم آمادگی طرف های اروپایی نیز 
عملا باعث کند شدن بی دلیل روند مذاکرات شده و مسیر 
رو به جلوی آن را دچار سکته کرده است. لذا با وجود اینکه 
ایران از ابتدا اعلام کرده دست یابی به توافق خوب را قربانی 
سرعت در مذاکرات نخواهد کرد اما با توجه به عدم آمادگی 
طرف های غربی برای پیشبرد مذاکره ای حرفه ای، راهگشا و 
نتیجه محور، باید مطابق روال گذشته در انتظار شدت گرفتن 
بازی مقصریابی غربی ها علیه ایران باشیم. قدر مسلم هر چه 

مذاکرات فرسایشی تر باشد رسیدن به توافق سخت تر خواهد 
شد. مطالبات طرفین مشخص است و همه نیز با آگاهی به 
وین آمده اند پس به نظر می رسد که اتلاف وقت جایز نیست 

و باید مذاکرات را با سرعت بیشتری به جلو هدایت کرد. 
   پایان بخش اول مذاکرات دور هفتم 

روز گذشته آخرین نشست کمیسیون مشترک برجام 
در سطح معاونان و مدیران سیاسی وزیران خارجه ایران 
و ۴+1 به ریاست انریکه مورا، معاون دبیرکل سرویس 
اقدام خارجی اتحادیه اروپا و علی باقری، رئیس هیأت 
مذاکره کننده ایران در محل هتل کوبورگ وین برگزار شد. 
در این نشست که با شرکت هیأت های ایران، نمایندگان 
۴+1 )روسیه، چین، فرانسه، انگلیس و آلمان( و اتحادیه اروپا 
برگزار شد، شرکت کنندگان به بررسی نتایج به دست آمده و 
پیشرفت های صورت گرفته در این دور از گفت وگوها با توجه 
به متون ارائه شده از سوی جمهوری اسلامی ایران پرداختند. 
با توجه به درخواست برخی از هیأت ها برای بازگشت به 
پایتخت های شان جهت مشورت و دریافت دستورالعمل های 
تازه، در این نشست مقرر شد تا در گفت وگوها وقفه ای ایجاد 
شده و گفت وگوها دوشنبه هفته آینده بعد از بازگشت 
هیأت ها از پایتخت هایشان، از سر گرفته شود. این در حالی 
است که پیشتر منابع خبری گفته بودند پس از پایان یافتن 
تنها دو جلسه میان دو کارگروهی که بر روی پیشنهاد ایران 
کار می کرده اند روز جمعه قرار است جلسه کمیسیون 
مشترک برجام تشکیل شود. طبق شنیده های غیررسمی، 
هیأت های اروپایی خواستار موکول شدن مذاکره به زمانی 
دیگر و بازگشت به پایتخت های خود شده اند. درخواست 
اروپایی ها برای ترک زودهنگام جلسه مذاکرات پس از 
برگزاری تنها دو جلسه کارشناسی از منظر ناظران به عنوان 
عدم جدیت طرف اروپایی ارزیابی می شود.  این در حالی 
است که جوزف بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
و هماهنگ کننده مذاکرات وین در تماسی با وزیرخارجه 

کشورمان این رویداد را که اکنون همه هیات های مذاکره 
کننده از آلمان ، چین، روسیه، فرانسه، انگلیس و بویژه 
جمهوری اسلامی ایران با جدیت برای رسیدن به تفاهم در 
وین تلاش می کنند را مهم  خوانده و گفته »به مورا تاکید 
کرده ام که در ارتباط سازنده و فعال با مذاکره کننده ارشد 
ایرانی و همه هیات ها برای رسیدن به توافق تلاش کند.« 
بورل همچنین آمادگی خود و همکارانش در اتحادیه اروپا را 

برای کمک به حل مشکل اعلام کرده است. 
 درباره اراده و نیت غربی ها خوش بین نیستیم

وزیر امورخارجه کشورمان درباره مذاکرات هسته ای در 
وین با تاکید بر این که ما از مذاکره جدی و یک توافق خوب 
استقبال می کنیم و باید طرف های مقابل از خود حسن 
نیت نشان دهند، تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران با عزم 
جدی و دستورکار روشن و منطقی شده به وین رفته است، 
اما درباره اراده و نیت آمریکا و سه کشور اروپایی خوش بین 
نیستیم. حسین امیرعبداللهیان گفت: مقامات آمریکا از 
یک طرف درخواست مذاکره و بازگشت به برجام را دارند، 
اما از طرف دیگر افراد و موسسات ایران را هم زمان تحریم 
جدید می کنند. امیرعداللهیان افزود: مهم این است که این 
مذاکرات نتیجه داشته باشد و طرف های غربی جدیت و 

حسن نیت خود را در میز مذاکره و عمل نشان دهند. 
 ایران متن پیشنهادی خود را در وین تحویل داد

مذاکره کننده ارشد ایران اعلام کرد جمهوری اسلامی 
ایران متن پیشنهادی خود را در قالب دو موضوع لغو 
تحریم های ظالمانه و مسائل هسته ای تحویل داده است. 
علی باقری  اظهار داشت: مفاد پیش نویس شامل کلیه 
پیشنهادات و مواضع تیم مذاکره کننده ایرانی است. معاون 
وزیر امورخارجه ادامه داد: شاخص ها و ملاک هایی که برای 
بیان مواضع خودمان لازم بود را در این دیدارها مطرح کردیم 
و آنها هم درباره دیدگاه های ما سوالاتی داشتند، تلاش شد 
تا به آنها پاسخ داده شود. معاون وزیرخارجه کشورمان اظهار 

کرد: دو سند را در اختیار طرف مقابل قرار دادیم، سند اول 
درباره لغو تحریم ها و دیگری اقدامات هسته ای ایران. طرف 
مقابل باید اینها را بررسی کند و آمادگی لازم را پیدا کند تا 
وارد مذاکرات جدی درباره این متن ها شود. باقری عنوان 
کرد: با نمایندگان ۴+1 موضوعاتی را طرح کردم و هشدار 
دادم که تلاش شود اجازه ندهند رویکرد و نگاه بازیگران 
خارجی بر مذاکرات تاثیر بگذارد. وی درباره زمان پاسخ 
۴+1 به دو سند ایران گفت: امیدواریم در کوتاه ترین زمان به 
جمع بندی درباره این دو سند برسند. ما اعلام کردیم گفت 
وگوها می تواند ادامه یابد، ما در وین هستیم. آنها نیاز دارند 
که اسناد را بررسی کنند اما اگر آماده باشند برای ادامه و 
استمرار در همین دور ما مانعی نداریم و در تماسی که با آنها 
داریم، وضعیت بررسی این اسناد و جدول زمانی رسیدگی 
به آن مشخص می شود. رئیس تیم مذاکره کننده هسته ای 
کشورمان عنوان کرد: ما بر موارد اختلافی که از قبل باقی 
مانده تاکید داریم، در برخی موارد هم کاستی های سند پیش 
نویس قبلی را یادآور شدیم و برخی نکات در پیش نویس 
است که با اسنادی که مورد قبول طرفین است مغایرت دارد 
و ضروری است تا درباره آنها هم مذاکره شود.  علی باقری 
با بیان این که از زمانی که  دو پیش نویس را ارائه کرده ایم، 
جلسات متعددی را با طرف های دیگر در وین برگزار 
کرده ایم، گفت: انتظار داریم طرف های دیگر پاسخ های 
حقوقی و دلایل منطقی خود را به پیشنهادهای ما ارائه 
کنند. وی با اشاره به اینکه در حال مذاکره برای دستیابی به 
یک توافق جامع هستیم که راه را برای بازگشت کشوری که 
از توافق خارج شده است هموار کند، تاکید کرد: به دنبال رفع 
تحریم های ناعادلانه و غیرقانونی آمریکا هستیم. رئیس تیم 
مذاکره کننده ایران تاکید کرد توافق هسته ای با وجود تمام 
شوک هایی که متحمل شده، همچنان معتبر است و شواهد 
نشان می دهد که عضوی که از توافق خارج شده، اکنون 

خواهان توافق است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: تا کنون عملکرد و 
فعالیت احزاب به برگزاری کنگره ، شورای مرکزی، و 
فعالیت انتخاباتی محدود می شده و پس از پایان دوره 
انتخابات از هر نوع آن احزاب نیز به عبارتی به خواب 
زمستانی می روند و تا انتخابات بعد کرکره فعالیت های 
خود را پایین می کشند. این در حالی است که اخیرا 
کارگزارانی ها به عنوان یکی از احزاب بزرگ اصلاح 
طلب قدمی بیشتر از کارکرد فعلی احزاب برداشته اند 
و پیشنهاد قرار گرفتن تحت عنوان دولت در سایه را 
مطرح کرده اند. طرحی که می تواند عملکرد احزاب 
را گسترش داده و معنادارتر کند . قدر مسلم حزبی که 
دولت سایه می شود باید شفاف بوده و با بدنه جامعه 
در ارتباط باشد؛ یعنی همان مسائلی که تقریبا هیچ 
کدام از احزاب ایران به آن پایبند نیستند. حال باید 
دید اصلاح طلبان که همواره دغدغه مسائل و مشکلات 
جامعه را دارند چگونه با دولت در سایه می توانند به 

دولت کمک کنند.
 مفهوم دولت در سایه در ایران

چند سالی می شود که  بحث دولت در سایه در 
کشورمان رواج یافته و باب شده و چند ماه پس از 
روی کارآمدن هر دولتی بحث دولت در سایه هم 
پیش کشیده می شود. این در حالی است که اساسا اگر 
بخواهیم مفهوم دولت در سایه را به جهت تبارشناسی 
بررسی کنیم خواهیم دید که این دولت صرفا در 
نظام های پارلمانی رایج است که وقتی در انتخابات 
یک جناح شکست می خورد و جناح دیگر کرسی های 
پارلمان را در دست گرفته و دولت تشکیل می دهد؛ 

جناح شکست خورده بلافاصله دولت سایه را تشکیل 
می دهد. این دولت دارای رئیس بوده و به اندازه 
وزارتخانه های آن کشور، وزیر دارد و رئیس دولت سایه 
رئیس حزب اپوزیسون است. البته این گونه نیست که 
دولت در سایه صرفا به نقد و یا تخریب عملکردهای 
دولت مستقر بپردازد. به عبارت دیگر دولت در سایه 
انجمنی مخفی برای زمین زدن دولت نیست بلکه 
دارای برنامه بوده و دولت موجود را نقد کرده و همواره 
آمادگی خود را برای کسب قدرت حفظ می کند تا اگر 
دولت مستقر مجبور به استعفا شود و قرار بر برگزاری 
انتخابات زودهنگام باشد، آن ها زمان را از دست ندهند 
و بلافاصله با برنامه و نفرات خود، وارد انتخابات پارلمانی 
شوند. از طرف دیگر رفتار دولت سایه کاملا شفاف و در 
معرض افکار عمومی است و با ارائه برنامه ها و نقدها، 
همواره خود را برای انتخابات بعدی آماده نگه می دارد. 
با توجه به آنچه گفته شد از آنجایی که نظام سیاسی 
کشورمان نیمه ریاستی  بوده و پارلمانی نیست، اساسا 
مفهومی به نام دولت در سایه چندان کاربردی ندارد 
چرا که دولت روی کارآمده، نه از جانب حزب پیروز 
در مجلس بلکه با انتخاب مستقیم از سوی مردم روی 
کار می آید. همچنین اغلب قریب به اتفاق دولت ها در 
ایران خود را فراجناحی و فارغ از حمایت جریان ها و 
جناح های سیاسی معرفی کرده اند. در نتیجه نمی توان 
عنوان کرد که فلان جریان سیاسی می تواند در مقابل 
دولت نقش اپوزیسیون را ایفا کند و دولت در سایه را 
تشکیل دهد. لذا به نظر می رسد که طرح مفهوم دولت 
در سایه حداقل در سال های گذشته قلب مفهوم و 

ماهیت شده و به لحاظ ماهوی تغییر پیدا کرده است. 
یعنی دولت در سایه در مقام اپوزیسیون اگر بخواهد 
با برنامه های مدون فعالیت هایی داشته باشد که اگر 
طبق شرایطی دولت مستقر مجبور به استعفا شد، برای 
در دست گرفتن مدیریت امر، آماده باشد. اما در تعریف 
قلب ماهیت شده، آن دولت در سایه هم راستا با دولت و 
اساسا برای کمک به دولت ایجاد می شود تا نقاط قوت 
را تقویت و نقاط ضعف را به نحوی مطلوب پوشش دهد. 
اگر نگاهی به این مفهوم و طرح آن طی سال  های گذشته 
بیندازیم خواهیم دید که این طرح از ابتدای دولت دوم 
حسن روحانی در سال ۹۶ از سوی سعید جلیلی عضو 
فعلی مجمع تشخیص مصلحت نظام و در مقام نقد 
دولت روحانی مطرح شد. اما چندی است که وی بحث 
دولت در سایه را در دولت رئیسی اما این بار در جهت 
کمک به دولت مطرح کرده است. حال باید دید دولت 
در سایه ای که جلیلی مطرح کرده و پیش می برد تا چه 

میزان کمک حال دولت مستقر خواهد بود .
 دولت در سایه اصلاح طلبان 

پس از روی کارآمدن آیت ا... سید ابراهیم رئیسی در 
مقام رئیس جمهور و تشکیل دولت، اصلاح طلبان نیز به 
رغم تمام محدودیت هایی که برای رقابت با وی داشتند 
آمادگی خود را برای همکاری و کمک به دولت اعلام 
کردند. البته رئیس جمهور نیز به رغم اینکه به استفاده از 
تمامی نیروها برای حل مشکلات کشور اذعان داشت اما 
در نهایت دولت خود را با جریان حامی و همسوی خود 
بست تا مشخص شود دولت فراجناحی و استفاده از همه 
ظرفیت ها و جریانات صرفا در حد یک تعارف ساده بوده 

است. با این حال اصلاح طلبان که همواره دغدغه حل 
مشکلات کشور را داشته و دارند با وجود عدم تمایل به 
همکاری از سوی دولت باز هم پیشقدم شده اند تا بتوانند 
به هر عنوان و امکانی که شده دولت را برای رسیدن به 
شرایط مطلوب در راستای حل مشکلات یاری کنند. در 
این راستا  هفته گذشته بود که در نشست شورای مرکزی 
حزب کارگزاران سازندگی بحث تجدید ساختار تشکیلات 
در دستور قرار گرفت و همچنین پیشنهاد تشکیل »دولت 
در سایه« توسط این حزب نیز مطرح شد. طرحی که بر 
اساس مصوبه کمیته سیاسی حزب کارگزاران سازندگی 
برای نقد عملکرد قوا بود. این در حالی است که پیش از 
کارگزارانی ها پیشنهاد دولت در سایه توسط دیگر احزاب 
و جریانات مطرح نشده بود و کارگزاران نخستین حزبی 
است که این پیشنهاد را مطرح کرده است. به نظر می رسد 
بر خلاف رویکردهای پیشین در خصوص دولت در سایه، 
کارگزارانی ها می خواهند در قامت حزبی این طرح را در 
شاکله و بن مایه اصلی خود پیش ببرند. گرچه به نظر می 
رسد این ایده تا محقق شدن آن فاصله دارد، اما باید از 
راه اندازی دولت سایه استقبال کرد؛ زیرا وقتی حزبی 
چنین عنوانی برای خود انتخاب می کند باید در کنار 
نقد دولت، برنامه های عملیاتی خود را هم ارائه کند. قدر 
مسلم اگر این اتفاق رخ دهد آن حزب به بیانه دادن اکتفا 
نخواهد کرد و با ارائه برنامه ای عملیاتی و دقیق به عنوان 
حزب اپوزیسیون و با برنامه به فعالیت خواهد پرداخت. 
این گونه نیز دیگر خواب زمستانی احزاب معنا ندارد، بلکه 
باید حزب آن قدر فعال و به روز باشد که نیروی انسانی  و 
برنامه برای به دست گرفتن قدرت داشته باشد نه اینکه 
فقط در ایام انتخابات نشانی از این احزاب دیده شود. از 
طرفی، طرح دولت در سایه از سوی احزاب می تواند در 
راستای کمک به دولت در جهت بهبود وضعیت  و شرایط 
جامعه نیز تلقی گردد که قدر مسلم همراهی دولت را نیز 

در پی خواهد داشت.

»آرمان ملی« ایده دولت در سایه در دولت های مختلف را بررسی می کند

دولت در سایه؛ این بار اصلاح طلبان 
 از سعید جلیلی تا کارگزاران

»آرمان ملی« آخرین روز مذاکرات وین در بخش نخست را بررسی می کند

بازگشت به پايتخت های ترديد
  امیر عبداللهیان: درباره اراده و نیت آمریکا و سه کشور اروپایی خوش بین نیستیم

  باقری: منتظر پاسخ  حقوقی طرف ها به پیشنهادهای ارائه هستیم

این روزها احزاب اصلاح طلب در حال برنامه ریزی برای ارایه 
الگوهای موفق دردورانی هستند که جایی در قدرت ندارند؛ 
نمونه بارز آن تغییر دبیرکل در دوحزب اتحاد وکارگزاران بود 
اما این تغییرات کافی نیست و تغییرات دیگری نیاز است. 
چنانکه سخنگوی حزب اعتمادملی درباره آسیب شناسی  و 
بررسی های جبهه اصلاحات بعد از نتایج انتخابات 1۴00، 
می گوید: هنوز نتیجه  دقیقی به این معنا که بگوییم به 
اطلاعاتی مشخص رسیده ایم، حاصل نشده، اما کار کارشناسی 
آغاز شده است و دوستان ما در شورای هماهنگی اصلاح طلبان 
در حال بررسی مسائل هستند. محمدصادق جوادی حصار 
افزود: اتفاقاتی در مسیر آسیب شناسی در حال وقوع است 
اما هنوز به نتایج روشنی نرسیده ایم. در این مدت زمزمه هایی 
شنیده می شود و برخی می گویند دوره اصلاحات به پایان 
رسیده و باید جایگزینی مشخص شود، اما این ادعا هنوز در 

جبهه اصلاحات مقبولیتی ندارد.

حذف، تنها گزینه ای است که به ذهنشان خطور می کند. 
می خواهند خودشان باشند و اگر جریان دیگری وارد شد دستور 
ناپدید شدن آنها را صادر می کنند و در این مسیر ابایی از تهمت 
و .. ندارند. سالهاست اصلاح طلبان و تیم مذاکره ظریف را غربگرا 
می خوانند تا سبب دلسردی جامعه از آنها شود اما مردم با پی بردن 
به اهداف دلواپسان بار دیگر به اصلاح طلبان رای می دهند. دیروز 
عضو هیات رئیسه مجلس با انتقاد از رویه دولت روحانی در برجام، 
متذکر شد: غربی ها تصور می کردند با استقرار و نفوذ دادن قشری 
غربگرا در حاکمیت ایران می توانند امتیازاتی را به نفع خودشان و به 
ضرر ملت ایران بگیرند، اما ملت ایران هوشیارانه عمل کردند و هم 
مجلس را از غرب گرایان و لیبرال ها پاکسازی کردند و هم دولت را در 
اختیار آنان قرار ندادند. حاجی دلیگانی تاکید کرد: در شرایط فعلی 
انسجام خوبی در کشور برقرار است و باید در مذاکرات بیشترین 
منافع را برای مردم خود تأمین کنیم. هیچیک از دولتمردان حق 
ندارند که در مذاکرات پای خود را از چارچوب قانون فراتر بگذارند.

اصولگرا هستند و بهتر می دانند این جریان سال هاست از کسب پیروزی 
واقعی محروم بوده است. اگر در مجلس حضور دارند یا نیروهایشان در 
بهشت مستقر شده، نه برای رای بالای بلکه دلیلش عدم شرکت گسترده 
مردم درانتخابات بوده است. اکنون بهترین فرصت است تا جامعه به 
مقایسه عملکرد اصولگرایان بپردازد. در این میان برخی اظهارات قابل 
تامل است مانند آنچه دیروز یک فعال سیاسی بیان کرد. ناصر ایمانی 
گفت: با رویه جدید در انتخابات ۹۸  از تمامی احزاب و تشکل ها در 
شهرهای مختلف دعوت به همفکری و همکاری شد و فرد محوری را 
پیش نبردند و این وضعیت تا حالا ادامه پیدا کرده است. اما در جماعت 
اصلاح طلب،  شکل گیری این فرآیند تاخیر دارد و هنوز به این فرآیند 
نرسیده اند. اصولگراها از جهت تشکلی، یک قدم از اصلاح طلبان جلوتر 
هستند. میان اصلاح طلب ها هنوز این بحث وجود دارد که نظر خاتمی و 
موسوی خوئینی ها و کروبی چیست؟ اما در میان اصولگرایان این موضوع 
را کمتر می شنوید. وی گفت: تغییر رویکرد اصولگراها در تغییر نظر مردم 
کمتر تاثیر داشت. عملکرد ضعیف و مسئله دار اصلاح طبان عامل اصلی بود.
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